
 

 بسم الله الرحمن الرحیم  

 الحمد لله و الصلاة و السلام علی رسول الله و علی آله آل الله و لعنة الله علی اعدائهم اعداء الله الی یوم لقاء الله  

 کل ساعة ولیا و حافظا و قاعدا و ناصرا و دلیلا و  
ی
 هذه الساعة و ف

ی
اللهم کن لولیک الحجة ابن الحسن صلواتک علیه و علی آبائه ف

 عینا حتی تسکنه ارضک طوعا و تمتعه فیها طویلا  

 این نشست 
ی
 هم که باعث و بان

ی
خدای بزرگ را شاکرم که توفیق داده فرصت کوتاهی را محضی شما برادران عزیز باشم از دوستان

ی صلاحمان هست خداوند بر زبانمان جاری کند  ی  . بودند متشکرم انشاالله اگرچی 

 

ورت خطرناک  •    قضات؛ یک صری

ی  ..آن جا یک نکته ای را گفتم و این جا هم آن را تکرار می کنم  من نشستی داشتم قبل این ایام با قضات شهرستان و کادر دادگسیی

ورت خطرناک است ...  ورت است چون هیچ کشوری مخصوصا کشوری مثل کشور  و آن جا گفتم که کار قضا و قضانی یک صری صری

ی است تصور کنید بگویند ما قوه قضاییه نداریم و تعطیل است   که  ما  ها روی ضابطه و حساب و کتاب نیست امر خطی  ی   خیلی چی 

 که توانانی دارند واجب کفانی است .    تصور کنید چقدر امر خطی  می شود و ... 
کفانی  فقهای بزرگ ما گفته اند قضاوت برای کسانی

از و روزه واجب عیتی است اما مثل قضاوت می شود  نماست تا وقتی نیاز برطرف شود مثل نماز نیست که همه باید بخوانند ... 

 واجب کفانی .. 

و خطرناک است عرش خدای متعال از یک قضاوت جائرانه به لرزه در می اید البته نه این که مثل یک ساختمان زلزله اتفاق بیفتند  

تصور کنید قاضی کمیت کار برای او مهم باشد و بخواهد گزارش دهد  به این معتی که یک قضاوت جائرانه بسیار خطرناک است .  

 که من این ماه دویست و پنجاه پرونده را قضاوت کردم داستان چه میشود.  

گر  مفردای قیامت  چه می شود!!  از عجائب روزگار است که برخی قضات این طرز تفکر را دارند تصور کنید اگر کسی راضی نباشد  

 کسی از کسی می گذرد؟  

ی است یک ورت خطرناک : کار شما هم همی   ؛ صری

وی انتظامی حضور نداشته باشد در یک کشور هر کسی هر کار خواست انجام دهد ببینید چه می شود..بپذیریم    تصور کنید اگر نی 

که اگر ترسی نباشد گوش تا گوش را می برند    یکشور دشمن دارد ..این که چرا این طور شده است بماند..واقعا هستند در کشور 

ی حادثه ای که هفته گذشته در سیستان و بلوچستان اتفاق افتاد   وی انتظامی را به شهادت رساندند  همی  و چهار نفر از عزیزان نی 

این حاکی از یک ناآرامی است به هر حال در سطح شهر برقراری انتظامات از مسئولیت مهم است الان برنامه عزاداری برگزار شد  

 نیفتد بسیار مهم است  خدای را شکر که یک قطره خون از بیتی کسی نیامد و این که اتف
ی
  این که ا این همه انتخابانی که داریم  باف

 نیفتد بسیار ارزشمند است  
ی
 اتفاف

ورت است اما چون مرتبط با حق الناس و مردم است   حتی با حکومت مرتبط است خطرناک است اگر  به هر حال کار شما یک صری

 خدای ناکرده نتوانیم خوب مدیریت کنیم یا یک قضاوت اشتباه داشته باشیم باید جوابگو باشیم .  

سانم و بروم   من نیامدم که شما را بیی

 ولی آیا انسان باید احتیاط کند یا نه؟  

 یک مقوله ترس است و یک مقوله احتیاط است  

ین به اندازه   ی که لازم  ای  شما اگر جاده خطرناک باشد و برف و کولاک باشد هم لباس بر میدارید هم زنجی  چرخ بر میدارید هم بیی

ی وسط بیابان یخ زده شد زنجی  چرخ لازم است ....   دارید بر میدارید این ها ترس نیست؛ این ها احتیاط است . اگر ماشی 

ی را می اندیشد  به هر حال شخص می گوید من باید احتیاط کنم انسان   تدابی 



یم    مقوله احتیاط را نباید با مقوله ترس یکی بگی 
ی
 ما در زندگ

 

ی  • ی امام حسی   در این موضوع در بحبوحه واقعه عاشورا  علیه السلام مقوله حق الناس؛ و موضعگی 

 شخصی هم باید نسبت به حق الناس باید خیلی محتاط باشد چون صحنه قیامت صحنه ای نیست که کسی از  
ی
انسان در زندگ

. امام    در قیامت  سخی ترین انسان ها در دنیا می شوند بخیل ترین  : کسی بگذرد شما از کارشناس مذهتی گوش می کنید بگویم که

ی که   یا سواد شخص را به خاطر حقی که من    شخص مغتاب می گوید: خدایا  می فرمایند   راجع به حق الناس دارند،  جواد در تعبی 

تا راضی شوم این است که باید به این قسمت کارتان هم توجه داشته باشید    به من بده یا گناهان من را قبول کند برعهده او دارم  

ورت هست که هست )البته از این جهت باید خیلی خوشحال باشید  ؛ کاری برعهده شماست که واجب  باید بپذیرید که اگر صری

اما نباید هم حواسمان نباشد و نی گدار به آب زد شما به نوعی قضاوت هم در کارتان هست شما هم گاهی اوقات  کفانی است (  

ی بقضاوت میکنید ....   اید دید این کار مجال دارد یا نه ... در معطل کردن یک شخص یا یک ماشی 

از این جهت باید خیلی مواظب باشید دیروز سالروز شهادت امام سجاد علیه السلام بود ایشان یک رساله حقوق دارند یادم هست  

ی محضی بیان کردم آن جا   حق الناس رعایت شود  باید  می بیند ردیف حق الناس خیلی بالاست .  انسان  که سال گذشته در همی 

ام به آن نگریسته می شده است   اما اسلام ردیف بودجه  مخصوص اسلام هم نیست غی  از اسلام هم این امر حق الناس به دید احیی

حق الناس را خیلی بالا می برد تصور کنید شهیدی را از جبهه جنگ می آورند شهیدی که فرمانده اش پیامیی است بر بدن این شهید  

فرمودند : بله فلانی وفلانی از قبیله شهید است  کسی هست؟    پیامیی نماز خواندند نماز که تمام شد فرمودند از قبیله بتی نجار 

فرمودند این شهید شما تا در بهشت رفته اما وقتی می خواهد به بهشت داخل شود به او اجازه نمیدهند علت آن هم این است که  

 سه درهم به یک یهودی بدهکار است .  

 وجایگاه حق الناس را به ما نشان میدهد .   معارف دین ما است  عزیزان این ها در 

ی علیه السلام به اصحاب خود فرمودند هر کس حق الناس برگردن او هست ، برود .   فکر هم نکند من قهر  روز عاشورا امام حسی 

کسی گفت من به همسرم گفته ام به فلانی بدهکارم  کردم و ناراحتم ...چون امروز بنا هست همه شهید شوند و بدهکار می مانید؛  

دازد .    و او بنا هست به جای من بدهی من را بیر

ی برود .    ما شما را عزیز و بزرگ می دانیم و حیف است که این عظمت در اثر نی احتیاطی از بی 

 .  راجع به قانون هم باید گفت قانون یک مطلب است اما اجرای قانون بسیار مهم است 

با اخلاق خوش . اما گاهی با اخلاق تند   گاه کسی از شما کمک می خواهد اما شما نمیتوانید به او کمک کنید اما او را راهنمانی می کنید  

متاسفانه خیلی  و خشن یا اصلا جواب او را نمیدهید ما به قدری در ادله دیتی سفارش شدیم به قانع کردن ارباب رجوع به شفافیت  

 گاهی فاصله داریم هم مردممان هم حاکمیت هم اجزای حاکمیت ... 

 

 لزوم شفافیت برای مردم و راهکار الهی برای شفاف ساز ی برای مجرم در روز قیامت   •

به اندازه آب و غذا نیاز داریم یعتی  من دو هفته پیش نزد یکی از سران قوا بودم آن جا بحث شد به ایشان گفتم که ما به شفافیت  

 . شفافیت باید رخ دهد 

)سوال این است که اصلا خداوند نیاز به این کارها دارد یا  روز قیامت وقتی متهم را می آورند اولا خداوند متهم را محاکمه میکند   

خداوند نیاز به این محکمه ها ندارد اما بایدبرای مجرم شفاف باشد که برای چه دارد   ممکن است سازمان ملل وجودداشته باشد؟

ی را روشن می کند  محاکمه می شود و باید آثار اعمال خود را تحمل کند  (مجرم هم آثار جرم از سر و روی او می بارد .چهره همه چی 

ی تو هست فرشته   ی که وکیل تسخی  ی حال امام می فرمایند وقتی شخص محاکمه می شود شخص عرض میکند خدایا زمی  اما در عی 

اض می کن  ها هم که علیه من شهادت داده اند من قبول ندارم چون این ند ...متهم و مجرم وضوحا اعیی   .... د ها از تو حقوق میگی 

 ... بعد این جا است که امام فرمودند دست و پا و گوشت و پوست بدن به حرف در می آیند 
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ی نمی گوید   ی  این جا است که متهم دیگر چی 

 . مشخص می شود که خود خداوند می خواهد شفافیت سازی شود و متهم هم قانع شود  ،من به ایشان گفتم از این جریان قیامت

لذا شما بزرگواران در کارتان نمی خواهم توصیه کنم از قانون بگذرید ...به هر حال اگر بنا هست برخورد شود طرف باید تا حد  

ورت است اما خطرناک است سعی کنیم اگر کاری انجام میدهید   امکان قانع شود در هر صورت کار شما کار مقدس است و یک صری

 باید محتاط بود مخصوصا در مراوده بامردم .   با این که کار شما ارزشمند است اما 

به هر حال کار به شکلی نباشد که مثلا کسی بازنشست شود  و وجدانش ناراحت باشد که در حق کسی ظلمی کرده و او هم مثلا  

 فوت کرده باشد .  

 این ها را چگونه می خواهید کنار بیایید ؟  

  
ی
 شد .  بحث های دیگری هم بود که این جا فعلا اخلاف

 

 چند جمله دعا  •

ند که دودش به چشم همه برود خدایا همه ما را به  انشاالله که خداوند به  ان ما عقل تدبی  عنایت کند که تصمیمی نگی  تصمیم گی 

 ؛ وظایفمان آشناتر بفرما 

   ؛ خدایا روح و روان ما امام زمان عزیز ما را برسان

 ؛ مفاسد امور ما را اصلاح بفرما 

وهای نظامی و انتظامی وامنیتی به همه آن ها توفیق عنایت بفرما   ؛ کسانی که به اسلام و به ایران و به کشور ما خدمت می کنند، از نی 

ین تصمیم را عنایت بفرما  ی بهیی ان توفیق گرفیی  ؛ خدایا به تصمیم گی 

   ؛عاقبت ما را ختم به خی  بگردان

 من تشکر میکنم از کسانی که باعث و بانی این جلسه بودند متوسل میشویم به صلوات بر محمد و آل محمد .  


